
»چوگان مال ماس�ت، ما رها كرديم، ديگران گرفتند.« اين 
جمله بخشي از فرمايشات مقام معظم رهبري در خصوص 
اهميت ورزش چوگان اس�ت كه نزدي�ك دو دهه قبل بيان 
داش�تند. هرچند كه مطالب�ات زمين مان�ده رهبر انقلاب 
از مس�ئولان اينقدر زياد اس�ت كه چوگان و اهميت آن در 
مراتب پايين تري قرار مي گيرد اما از آنج�ا كه اين دغدغه 
رهبري با سس�تي و اهمال كاري هاي مس�ئولان در حال از 
دست رفتن اس�ت بد نديديم تا حداقل براي تلنگر هم كه 
شده به آن بپردازيم. س�خنان رهبري ناديده گرفته شد و 
حالا بايد دس�ت به دامن يونسكو ش�ويم تا ورزشمان را به 
نام آذربايجان ثبت نكنند. س�هل انگاري هاي تمام نش�ده 
مس�ئولان ميراث فرهنگي، چ�وگان ايراني را بر ب�اد داد. 
سال هاس�ت كه بحث ثبت جهاني اين ورزش ملي و سنتي 
به نام كش�ورمان در محافل خبري مطرح مي ش�ود اما اين 
گمانه زني ها هرگز به نتيجه نرسيد تا آنجا كه ساير كشورها 
از خواب غفلت مس�ئولان ايراني سوءاس�تفاده ك�رده و با 
وقاحت هرچه تمام اقدام به ثبت اين رشته به نام خود كنند. 
در اي�ن ميان جمه�وري آذربايجان كه در س�ال هاي اخير 
عداوت خود با كش�ورمان را ثابت كرده از سايرين سبقت 
گرفته و در آستانه ثبت جهاني چوگان در يونسكو قرار دارد.

  رهنمودهاي رهبري و بي توجهي آقايان!
بي توجهي به فرمايشات كارگشاي رهبر انقلاب همواره ضررهاي 
جبران ناپذيري به بخش هاي مختلف كشور زده؛ ورزش نيز از 
اين قاعده مستثني نيست. مقام معظم رهبري بارها و بارها در 
خصوص اهميت دادن به ورزش هاي بومي و اصيل تأكيد كرده اند. 
ايشان در تاريخ 75/10/8 در ديدار با رئيس و معاونان وقت تربيت 
بدني خاطرنشان كردند: »دنبال ورزش هايي بگرديد كه بومي 
ماست و مردم از آنها خبر ندارند. مثلاً ورزش چوگان يك ورزش 
ايراني است و در دنيا هم معلوم است ولي ما اصلاً بازي چوگان را 
بلد نيستيم.« فرمايشات ايشان به همين جا ختم نمي شود: »هيچ 
دليلي ندارد كه ما در بعضي از ورزش هاي سنتي خودمان چون 
چوگان يا در ورزش هاي انفرادي رزمي يا شنا نتوانيم به مصاف 

ورزشكاران برجسته دنيا برويم.« )77/2/7(
حضرت آيت الله خامنه اي در تاريخ 77/6/31 در ديداري عمومي 
فرمودند: »اگر ما روي بعضي از ورزش ها مثل چوگان و ورزش هاي 
باستاني سرمايه گذاري مي كرديم امروز مثل كشتي در دنيا مطرح 

بودند.« آخرين سفارش ايشان مربوط به ديدار با ورزشكاران در 
تاريخ 81/10/30 است: »ما خيلي ورزش هاي بومي داريم. مثلًا 
چوگان مال ماست، ما رها كرديم، ديگران گرفتند.« جاي سؤال 
است كه آقايان مس��ئول چگونه با وجود سفارشات و تأكيدات 

رهبري درصدد ثبت ورزش اصيل ايراني برنيامدند!
  تلاش هاي فدراسيون 11 ساله

فدراس��يون چوگان در پي فرمايش��ات مقام معظم رهبري در 
زمستان سال 81 تأسيس ش��د. اين در حالي است كه چوگان 
600 سال قبل از ميلاد مسيح يعني 2613 سال پيش در كشور 
عزيزمان شكل گرفته، سال هاي س��ال در ايران رواج داشته و به 
دليل رواج داشتن ميان بزرگان كشور به ورزش پادشاهان مشهور 
شد. اين ورزش در 110 كش��ور بازي مي شود و شاعران بزرگي 
چون رودكي، فردوسي، س��عدي، حافظ و مولانا در اشعارشان 
به چوگان اشاره كرده اند. با اين وجود چوگان در زادگاهش مورد 
استقبال عمومي قرار نگرفته و هيچ مقام مسئولي براي حفظ آن 
تلاش نكرده است. برخلاف ما، خارجي ها براي تصاحب چوگان 
سرودست مي شكنند. سال 87 بود كه چين براي ثبت آن اقدام 
جدي كرد و يك سال پس از آن نيز قطري ها مدعي شدند. هيچ 
كدام از اين تلاش ها به نتيجه نرسيد تا اينكه آذربايجان پايش به 
قضيه باز شد و با فعاليت هاي شبانه روزي خود را به هدف نزديك 
كرد. اين در حالي است كه رئيس فدراسيون چوگان مدعي است 
سازمان ميراث فرهنگي مسبب تمامي اين اتفاقات است. حمزه 
ايلخاني زاده از سال 81 سكاندار اين فدراسيون بوده و ماه پيش 
نيز با اكثريت آرا در سمتش ابقا شد. وي در گفت وگو با »جوان« به 
تلاش هاي فدراسيون متبوعش اشاره كرد: »اتفاقات اخير داستان 
جديدي نيست. از دو سال قبل از ميراث فرهنگي خواسته ايم كه 
چوگان را به ثبت جهاني برساند. چوگان رشته اي ايراني است و 
در همه جاي دنيا نيز آن را به نام كشور ما مي شناسند. متأسفانه 
سهل انگاري هاي زيادي شده. چيني ها و قطري ها مدعي بودند اما 
با رايزني هايمان در يونسكو جلوي اين حركت را گرفتيم. كار ثبت 
در يونسكو ربطي به فدراسيون ندارد. ما مكاتبه هاي لازم را انجام 
داديم اما براي مسئولان ميراث فرهنگي ثبت چوگان اصلاً اهميتي 
ندارد. آنها چوگان را ثبت ملي كرده اند اما براي ثبت جهاني هيچ 

اقدامي نكردند، به ويژه در دو، سه سال گذشته.«
  آذربايجان چوگان را به نام مي زند

كشور همسايه هر كاري مي كند تا مشاهير، افتخارات و اصالت 
ايراني را به نام خود ثبت كند، از نظامي ش��اعر ايراني گرفته تا 

چوگان. جالب اينجاست كه در اين مدت دست از تلاش نكشيدند 
و تنها چند روز ديگر باقي مانده تا به آرزويشان برسند. به گفته 
ايلخاني زاده اجلاس يونسكو دوازدهم تا هفدهم آذر در باكو برگزار 
مي شود و در اين نشست سرنوشت ساز در صورت تأييد يونسكو، 
چوگان ايراني به نام آذربايجان به ثبت مي رسد: »آذربايجان دو 
سال است كه تلاش مي كند. البته ما از اين موضوع خبر نداشتيم 
چراكه نماينده ايران در يونس��كو در اين زمينه بي تفاوت بوده. 
آذربايجان خيلي بي سروصدا از غفلت مسئولانمان سوءاستفاده 
كرد و كارش را پيش برده. اجلاس يونسكو حدود دو هفته ديگر 

برگزار مي شود و اميدوارم يونسكو به اعتراض ما توجه كند.«
  ثبت شريكي؛ نهايت آرزو

اتفاقات تأسفبار به اينجا ختم نمي شود، ورزشي كه بخشي از 
اصالت ايران است و بايد با دل و جان از آن دفاع كنيم 

را مجبوريم در خوشبينانه ترين حالت با ديگران 
تقسيم كنيم. رئيس فدراسيون چوگان در پاسخ 
به سؤال »جوان« مبني بر تلاش هاي ايران براي 
حفظ اين رشته گفت: »اميدوارم يونسكو در باكو 

به نفع آنها رأي ندهد. تنها تلاشي كه 
مي توانس��تيم انجام 
درخواست ثبت دهيم، اين است كه 

مش��ترك اين رش��ته را بدهيم. يعني اينكه چوگان 
مشتركاً به نام ايران، آذربايجان، تاجيكستان و پاكستان 

ثبت شود. اگر همين كار را هم انجام دهيم، كار بزرگي 
كرده ايم.« ايلخاني زاده در بخش پاياني صحبت هايش 

يك بار ديگر به بي توجهي ه��اي غيرقابل جبران 
ميراث فرهنگي اش��اره كرد: »ثبت رشته در 
يونسكو اصلاً به فدراسيون هاي ورزشي ربطي 
ندارد اما ما با توجه به اينكه عاشق چوگان و 

ايران هستيم هر كاري مي كنيم تا اين رشته 
براي خودمان باقي بماند. فدراس��يون هيچ ارتباطي با 
يونس��كو ندارد. به رغم تأكيدات مق��ام معظم رهبري 
چ��وگان در ورزش ما مث��ل بچه ناتني اس��ت و ميراث 
فرهنگي هيچ كمكي براي ثبت اين رشته نكرد. از طرفي 
هيچ بودجه اي براي چوگان در نظر گرفته نمي شود. امسال 

يك ريال هم پول نگرفته ايم. چوگان اگرچه در 110 كشور 
شناخته شده است و مسابقات جهاني و منطقه اي نيز دارد اما 

در ايران چوگان تنها با امكانات علاقه مندان اداره مي شود.«

باورشان نمي شود. همه آنچه كه از ستاره يا يك چوگان مال ماست، ما رهايش كرديم ديگران گرفتند
بازيكن تاپ و تمام عيار مي دانند، نهايتاً عابدزاده 
و علي دايي و علي كريمي است يا فرهاد مجيدي. 
اينها بهترين هايشان هس��تند. نه هيكلشان به 
هم ريخته نه موهاي سرش��ان يك��ي بود يكي 

نبود شده. 
تمام توانشان مي شود يك صداي مهيب و تكرار 
شعارهاي خوش آب و رنگي كه به پاي بازيكنان 
درجه سه و چهاري خرج مي ش��ود كه خود را 
به عنوان جنس ن��اب و درجه يك به فوتبال 

تحميل كرده اند. 
تقصيري ندارند. جز اينه��ا نديده اند. فوتبال 
خارجي ديده اند. تكل و دريبل و يك پا دو پا 
و شيرجه هاي آن چناني. اما در مقام مقايسه 

برنمي آيند كه فاصله از زمين است تا آسمان. پس 
لذت آن را با اين قاطي نمي كنند. 

اين تفاوت يك نس��ل اس��ت. نس��لي كه وقتي 
پ��اي خاط��رات فوتبالي ه��اي دهه ش��صت و 
هفتاد مي نش��ينند، نيش��خندي زهردار كنج 
لبانشان مي نشيند.  اين نس��ل تصور مي كنند 
آنچه از فوتبال دهه شصت و حتي ابتداي هفتاد 
مي شنوند، ساخته ذهن هاي خلاق است. بنابراين 
باورش نمي كنند. البته حق هم دارند. از قديم هم 

گفته اند كه شنيدن كي بود مانند ديدن. 
نس��لي طلايي، نس��ل كريم باوي، رضا احدي، 
عبدالعلي چنگيز، ن��ادر و ناص��ر محمدخاني، 
نامجومطل��ق، پروين، ناصر حج��ازي، پيوس، 

قايقران، قاسم كشاورز، رحيم يوسفي، محسن 
گروسي، ش��اهين بياني، س��يدمهدي ابطحي، 
س��يدعلي افتخاري، رضا حس��ن زاده، محسن 
عاش��وري و... بازيكناني كه هر كدام يلي بودند 
براي خودشان و تنها مشكل اين بود كه دوران 
آن ها دهه ش��صت بود. دهه اي كه مش��كلات 
فراوان، اجازه نداد آنقدر كه بايد بزرگ ش��وند. 
مرداني كه اگر ام��روز بودند، هر كدام براي خود 
فوق ستاره بودند. به نسل امروز نمي توان خيلي 
ايراد گرفت. نس��لي كه نديده و نمي داند ستاره 
يعني چه. نمي داند ميخكوب شدن پاي فوتبال 
چه معن��ي دارد. نمي داند براي چه كس��ي بايد 

انرژي گذاشت و هورا كشيد. 
اما ناراحتي ها از نسل امروز نيست. از نسلي است 
كه مي داند. نسلي كه ديده اما حالا خودش را به 
فراموشي زده. نسلي كه طوري رفتار مي كند كه 
انگار نديده. نس��لي كه بايد حتماً امثال باوي ها 
لنگ لنگان مقابل دوربين تلويزيون ظاهر شوند 
تا حافظه شان به كار بيفتد. وقتي هم كه همتي 
كند و دس��ت به كمر زده و از جايش بلند شود، 
هر قدمي را كه برمي دارد در بوق و كرنا مي كند. 
دوربين مي برد و كاغذ پر مي كند و شهر را خبردار 
مي كند كه آهاي مردم، دار، دار، خبردار كه دست 
گرفته ام و ناني داده ام و گره اي گشوده ام. حتي 
اگر اين دار دار كردن ه��ا به معناي رفتن آبروي 
نسلي باش��د كه روزي، خنده را مهمان دل ها و 

لبانشان كرده بود. 
نسلي كه خوب مي داند فرق ستاره هايي كه به 
چش��م ديده و آنهايي كه امروز تصور مي ش��ود 
ستاره هستند، تفاوتي است شبيه فاصله زمين 
تا آسمان. اما خودش را به هزار و يك راه مي زند. 
چراكه دست زمانه، آنها را بر صندلي هايي نشانده 
كه شرط از دست ندادن آنها همين تظاهر كردن 
به فراموش��ي و همين بها دادن به س��تاره هاي 
پوش��الي اس��ت و نديده گرفتن امثال باوي ها 
است. مرداني كه تا توانستند داخل زمين مردم را 
خشنود كردند و وقتي هم كه لازم شد، جان در 
كف گرفتند و براي حفاظت از جان، مال و ناموس 
همين مردم رفتند و مقابل دشمن قد علم كردند 
و وقتي برگشتند، يادگاري هايي با خود آوردند 
كه تمام عمر تنهايشان نمي گذارد. يادگاري هايي 
كه البته دردش از درد اين بي توجهي ها به مراتب 

كمتر است. 

وزيري كه نمايندگان مجلس روز يك شنبه به 
عنوان وزير ورزش به او اعتماد كردند از جنس 
ورزش است. قهرمان كشتي دانشگاه هاست. به 
غير از اين مدرس اين رشته هم بوده چند سال 
هم سرمربيگري تيم كشتي دانشگاه تهران را 
برعهده داش��ته. همين موارد باعث مي شود تا 
به آينده كاري گودرزي اميدوار باش��يم و اين 
اميدواري بيش��تر از براي حال و روز تأسف بار 

كنوني كشتي است. 
 البته اين به آن معنا نيست كه ما از همين امروز 
از وزير انتظار داشته باشيم تا كشتي را تافته جدا 

بافته ورزش بداند و تمام امكانات را در اختيار 
گوش شكسته ها قرار دهد اما امروز كسي نيست 
كه نداند اوضاع كشتي چقدر بحراني است. پس 
مي توان انتظار داش��ت كه با تدبير و مديريت 
خوب كه در چند س��ال گذشته وجود نداشت 

كشتي را نجات داد. 
مدتي است اخبار خوب و خوشي از فدراسيون 
به گوش مي رسد و بعد از انتخاب خادم به عنوان 
سرپرس��ت و تغيير و تحولاتي كه در مديريت 

به وجود آمد به نظر مي رسد بايد منتظر روزهاي 
بهتري در كشتي بود. 

يكي از مهم ترين مشكلاتي كه امروز خادم به 
عنوان سرپرست فدراسيون با آن روبه رو است 
مس��ئله بدهكاري هاي چند ميلياردي اس��ت 
كه علاوه ب��ر پرداخت بايد سرمنش��أ آن ها نيز 

مشخص شود.
 پس از آن نكت��ه اي كه مهم ت��ر از همه به نظر 
مي رسد تأمين بودجه براي سال پيش رو است. 
قطعاً براي وزير مهمترين مشكل پيش رو همين 
خواهد بود مش��كلي كه به غير از كشتي تمام 

فدراسيون ها با آن دس��ت به گريبان هستند. 
ولي بايد توجه داشت كه كشتي و چند ورزش 
ديگر مدال آور كشور بايد در اولويت قرار بگيرند 
تا بتوانند برنامه ه��اي خود را براي س��ال 93 

پيش ببرند. 
آنچه مهم اس��ت اينكه كش��تي طي سال هاي 
گذش��ته از بابت تصميم هاي نادرست ضربات 
جبران ناپذير زيادي خورده است. امروز با حضور 
خادم به عنوان سرپرست آرامش بر ورزش اول 
كشور حكمفرماست اما اين سبب نمي شود كه 
بي خيال بود و همه چيز را به قضا و قدر سپرد. 
گودرزي به عنوان وزي��ر ورزش بايد با انتخابي 
درست براي تصدي رياس��ت كشتي شرايطي 
را فراه��م آورد كه جل��وي تصميم گيري هاي 
خودسرانه و رفتارهاي خودخواهانه و تقابل هاي 

بد در اين رشته گرفته شود. 
آقاي وزير تا ديروز به عنوان مدرس با مشكلات 
كشتي روبه رو بوده و حالا از منظري بالاتر اين 
مصائب را لمس مي كند. اميد آن مي رود آقاي 
وزير به احترام نان و نمكي كه در كشتي خورده 

كشتي را فراموش نكند. 
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نسل سوخته

از بدهي هاي ميلياردي تا بدهي بي پولي در سال آينده

آقاي وزير! كشتي را دريابيد

آذربايجاني ها حرف رهبري را بهتر خواندند

به نس�ل امروز نمي ت�وان خيلي 
ايراد گرفت. نس�لي ك�ه نديده 
و نمي دان�د س�تاره يعن�ي چه. 
نمي دان�د ميخكوب ش�دن پاي 
فوتبال چه معني دارد. نمي داند 
براي چه كسي بايد انرژي گذاشت 

و هورا كشيد 

مدتي است اخبار خوب و خوشي 
از فدراس�يون به گوش مي رسد 
و بعد از انتخاب خ�ادم به عنوان 
سرپرس�ت و تغيي�ر و تحولاتي 
كه در مديريت به وج�ود آمد به 
نظر مي رسد بايد منتظر روزهاي 

بهتري در كشتي بود

دنيا حيدري
         نگاه

وحيد صابري
         كشتي

10+ 1 ستاره نيم فصل اول ليگ برتر 
در حالي نيم فصل دوم ليگ برتر فوتبال از هفته  آينده  آغاز مي شود كه در گزارشي 11ستاره نيم فصل اول را معرفي كرده ايم 

سعيد احمديان
     ليگ برتر

نيم فصل دوم لي�گ برتر فوتب�ال در حالي از 
هفته آينده ش�روع مي ش�ود كه در نيمه اول 
لي�گ، بازيكناني بودند كه مي ت�وان  آنها را در 
رديف ستاره هاي نيم فصل اول ليگ قرار داد، 
بازيكناني كه با بازي هاي خيره كننده شان نقش 
زيادي در موفقيت تيمشان داشتند. برخي از 
آنها فراتر از انتظار ظاهر ش�دند و برخي ديگر 
هم همان طور كه پيش بيني مي شد توانستند 
انتظ�ارات را ب�ر آورده كنند و همان نمايش�ي 
را داش�ته باش�ند كه از آنها انتظ�ار مي رفت. 
در گزارش زير 11س�تاره ليگ برت�ر را معرفي 
كرده ايم، س�تاره هايي كه در 15 هفته گذشته 
بازي هاي درخشانش�ان، آنها را برجسته تر از 

بقيه كرده است. 
           

   بختيار رحماني)فولاد(
مدافع خوزستاني فولاد يكي از ستاره هاي تيم فركي 
در نيم فصل اول اس��ت ك��ه نقش زي��ادي در نتايج 
فوق العاده فولاد در اين فصل داش��ته اس��ت. بختيار 
رحماني ك��ه بازوبن��د كاپيتاني فولاد را ه��م بر بازو 
مي بندد در ليگ سيزدهم در اوج آمادگي اش قرار دارد 
و با رهبري و س��ازماندهي هم تيمي هايش در فولاد 
توانسته به خوبي نقش يك كاپيتان را در اين تيم ايفا 
كند. البته رحماني به رغم اينكه در پست دفاع بازي 
مي كند، در گلزني هم تبحر دارد و گل هاي حساسي را 
براي فولاد به ثمر رسانده است. درخشش او باعث شده 

تا چند باشگاه اروپايي خواهان جذب او شوند. 
   آندرانيك تيموريان)استقلال(

هافبك جنگنده آبي ها پس از دوري يك ساله از ايران 
و بازي در قطر، در ابتداي فصل جديد به اس��تقلال 
برگشت و مانند هميشه در بازي هاي آبي پوشان در 
ليگ يكي از بهترين هاي تيمش بوده است. جنگندگي 
و بازي محك��م او در خ��ط مياني اس��تقلال، آبي ها 
را همواره در ميانه زمين در براب��ر بقيه تيم ها برنده 
مي كند. تأثيرگذاري او در تركيب استقلال به حدي 
اس��ت كه در غياب آندو، جاي خالي اش به ش��دت 

محسوس است. 
  علي كريمي)تراكتورسازي(

علي كريمي كه با جدايي جنجالي اش از پرسپوليس، 
در فصل جديد ب��ه تبريز رفته و ب��راي تراكتور بازي 
مي كند را مي توان در بين ستاره هاي نيم فصل اول قرار 
داد، ستاره اي كه اگر چه بخشي از بازي هاي فصل را 
به دليل مصدوميت از دست داد اما هر وقت در تركيب 
تراكتور قرار گرفت يكي از مهره هاي تأثيرگذار مجيد 
جلالي بود و با پاس گل هاي ديدني اش بارها مهاجمان 
تيمش را در موقعيت گلزني قرار داد تا همچنان يكي 

از ستاره هاي ليگ باشد. 
   نيلسون كوريا )پرسپوليس(

پرسپوليس��ي ها پ��س از چن��د فصل كه مش��كل 
دروازه باني داشتند حالا خيالشان مي تواند از داشتن 
يك دروازه بان مطمئن و به قول فوتبالي ها شش دانگ 
راحت باشد. نيلسون كورياي برزيلي تا اينجا در ليگ 
سيزدهم نقطه قوت قرمزها بوده و او را مي توان بهترين 
دروازه بان ليگ در 15 هفته اول دانس��ت. نيلس��ون 
برزيلي در تمامي ديدار هاي پرسپوليس حضور داشته 
و در 15 بازي تنها شش گل دريافت كرده است. او كه 
سابقه بازي در ليگ پرتغال را دارد فصل پيش همراه با 
خوزه سرمربي پرتغالي به ايران آمد و اين دومين فصل 
حضور او در پرسپوليس است و توانسته در اين مدت 
به عنوان يك دروازه بان قابل اطمينان خودش را در 

ليگ ايران مطرح كند. 

   پيام صادقيان)پرسپوليس(
او را مي توان يكي از بهترين خريدهاي پرس��پوليس 
در فصل جديد دانس��ت، هافبك جوان��ي كه در 15 
هفته گذشته از ليگ ستاره تيمش بوده و با بازي هاي 
درخشانش توانسته نام خودش را سر زبان ها بيندازد. 
پيام صادقيان كه در ذوب چهره شد حالا اين هفته ها 
در پرسپوليس ش��اخص ترين بازيكن قرمزها است، 
هافبك طراح و هجومي كه با پا به توپ هاي ديدني اش 
بارها گره از كار تيمش باز كرده و با پاس هاي دقيق به 
مهاجمان، آنها را طوري در موقعيت گلزني قرار داده 

كه چاره اي جز گل كردن توپ نداشته باشند. 
  لوسيانو پريرا)فولاد(

با رفتن آرش افشين به سپاهان، هواداران فولاد نگران 
اين بودند كه جاي خالي مهاجم گلزنشان پر نشود اما 
حالا با پايان نيم فصل اول، آنها ديگر حسرت از دست 
دادن افشين ر ا نمي خورند و لوسيانو پريراي برزيلي، 
آن قدر خوب براي تيمشان گل زده كه در صدر جدول 
گلزنان قرار دارد. پريرا كه در فصل جديد فرصت بازي 
بيشتري به او رسيده با زدن هفت گل در  آستانه شروع 

نيم فصل دوم، يكي از بهترين مهاجمان ليگ است. 
  ايمان مبعلي)فولاد(

پس از ناكامي در استقلال و در ادامه در پيكان، ايمان 
مبعلي در تيم ليگ س��يزدهم با پيراهن اس��تقلال 
خوزستان در حال بازگشت به روزهاي اوجش است. 
هافبك باسابقه تيم اهوازي در تيمي كه عبدالله ويسي 
را روي نيمكت��ش مي بيند به عن��وان هافبك طراح 
توانسته نمايش درخشاني باشد و سهم زيادي در نتايج 
خوب تيم تازه ليگ برتري شده استقلال خوزستان 
داش��ته و با دادن پنج پاس گل بهترين پاس��ور ليگ 
است، امير قلعه نويي در نيم فصل خواستار بازگشت او 

به استقلال شده است. 
  سيد جلال حسيني)پرسپوليس(

سد محكمي كه او و س��اير مدافعان پرسپوليس در 
خط دفاعي پرسپوليس تشكيل داده اند باعث شده تا 
عنوان بهترين خط دفاعي ليگ براي قرمزها باشد با 
تنها شش گل خورده. البته نقش سيد جلال حسيني 
پررنگ تر از بقيه است، مدافعي كه در ليگ سيزدهم 
در اوج آمادگي است و كمتر مهاجمي در ليگ توانسته 

از سد بتوني او عبور كند. 
  رضا عنايتي) صباي قم(

به قول يك ضرب المثل قديم��ي، دود از كنده بلند 
مي شود و اين حكايت رضا عنايتي در ليگ سيزدهم 
است كه با 37 سال سن در صدر جدول گلزنان ليگ 
قرار دارد. عنايتي كه عنوان بهترين گلزن تاريخ ليگ 
برتر را هم در اختيار دارد در فصل جديد با زدن هفت 
گل، يكي از ستاره هاي ليگ بوده، اگر چه، قمي ها قدر 
گل هاي او را نمي دانند و صبا بر خلاف عنايتي وضعيت 

خوبي در جدول رده بندي ندارد. 
  كريم انصاري فرد)تراكتورسازي(

برخلاف فصل گذشته كه در پرس��پوليس نشاني از 
آن مهاجم گلزن سايپا نداش��ت، در فصل جديد در 
تبريز موتور گلزني اش دوباره روشن شده و در يكي از 
مهاجماني است كه در صدر جدول گلزنان ليگ قرار 
دارد. كريم انصاري فرد در پايان نيم فصل اول با زدن 
هفت گل يكي از ستاره هاي تراكتور بوده و دوباره به 
همان مهاجم گلزن روزهاي حضورش در كرج تبديل 

شده است. 
  سجاد شهباززاده)سايپا(

سجاد ش��هباززاده يكي از پديده هاي ليگ سيزدهم 
است، مهاجم جوان سايپا كه در فصل جديد در تركيب 
نارنجي هاي كرجي س��تاره ش��ده تا اينجاي فصل با 
زدن هفت گل به همراه پري��را، انصاري فرد و عنايتي 
در صدر جدول گلزن��ان ليگ قرار دارد. درخش��ش 
شهباززاده باعث شد تا كارلوس كرش او را به تيم ملي 

هم دعوت كند. 

شيوا نوروزي
      نقد

ورزش�ي كه بخشي از 
اصالت ايران اس�ت و 
بايد با دل و جان از آن 
دفاع كنيم را مجبوريم 
در خوش�بينانه ترين 
حال�ت ب�ا ديگ�ران 

تقسيم كنيم!
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